
Už přece jenom ztrácí sílu, holka zubatá. Kolikrát se nám zakousla do nosu nebo do konečků prstů. Kolikrát nás potrápili její 
synové – sníh, mráz, vítr, i její dcery – vichřice, ledovka, námraza. Kolikrát jsme skřípali zuby a časně ráno seškrabávali to bílé 
nic z okének aut. Kolikrát jsme se ptali: Jedou dnes autobusy? Dostanou se děti do školy? Nebudou  mrznout na zastávce? 
Kolikrát jsme uklízeli metráky bílé záplavy, z níž každá je dokonalou hvězdičkou a všechny dohromady prokletím lidiček na 
tomto kousku země.

Jako vždy v okamžicích ohrožení si lidé vzájemně pomohli. Tu roztlačit auto, tam odházet sníh, přivézt nákup, odvézt 
sousedku k lékaři. A kdyby se na nás někdo podíval z letadla, viděl by, že od stavení ke stavení se vine úzká stezička.  

U nás v Třemblatech před lety postavili tátové a dědové od Holého vrchu pro děti sjezdovku i s vlekem. Mámy tam posílaly 
buchty a horký čaj. Děti jásaly, na stráni bylo pořád živo. Sousedky vyjížděly do luk na běžkách a vracely se s tvářemi jak růže. 
Ale staří zemřeli, mladí zestárli, děti vyrostly. Dnes je tu až příliš velké ticho. A ticho, znásobené bílým příkrovem, nikomu 
nesvědčí. Pod tou studenou peřinou se však už připravuje zmrtvýchvstání: neodolala jsem a vyhrábla své drobné skalničkové 
azalky zpod metrové závěje. Bála jsem se, že budou polámané a zhnědlé mrazem. Ale azalky pružně vztyčily větvičky, na každém 
výhonu pupínek, příslib budoucích květů.

Zima už ztrácí sílu. Lidé vyhlížejí slunce a při koupi rohlíků se zdraví: „Tak co, už bude? Bude jaro?“ A nemohou se dočkat.



se konalo 8. listopadu a na jeho programu byla volba starosty, 
místostarosty a členů rady obce. 

Na starostu byli navrženi dva kandidáti, kteří se svou kandidatu-
rou souhlasili: J. Lanzendörfer dostal 7 hlasů, M. Macháček dostal 
8 hlasů. Na místostarostu byli navrženi dva kandidáti, kteří se svou 
kandidaturou souhlasili: Jos. Brabec dostal 8 hlasů a P. Vorreiter 
dostal 7 hlasů. Na členy rady byli navrženi 3 kandidáti, kteří se 
svou kandidaturou souhlasili: P. Vorreiter dostal 13 hlasů, V. Vo-
máčková dostala 14 hlasů, V. Beránek dostal 12 hlasů. Rada obce 
má tedy toto složení:

Starosta: Martin Macháček, místostarosta: Josef Brabec, členové 
rady: Pavel Vorreiter, Vratislava Vomáčková, Václav Beránek.

Na dalším zasedání zastupitelstva dne 26. ledna 2011 byly vole-
ny výbory. Předsedou kontrolního výboru byl zvolen Karel Zna-
menáček, další členové jsou Hedvika Hrubá a Jan Šafra ml. 
Předsedkyní finančního výboru byla zvolena Jaroslava Kozáková, 
další členové jsou Miroslav Tesařík st. a Jana Dudinská.  

Osadní výbory budou zvoleny na příštím zasedání.
Bylo dohodnuto, že zasedání zastupitelstva se budou konat kaž-

dou první středu v měsíci mimo letních prázdnin. V době zimního 
času je začátek v 18 hodin, v době letního času v 19 hodin.

Na zasedání rady obce se dohodlo toto rozdělení rezortů mezi 
členy rady:

Josef Brabec: hasiči, technické služby, odpady, komunikace
Pavel Vorreiter: stavební agenda
Václav Beránek: dopravní obslužnost
Vratislava Vomáčková: školství, kultura, sdělovací prostředky

Prvních patnáct kandidátů podle počtu hlasů:

Ve dnech 15. a 16. října 
se konaly volby do zastupi-
telstev obcí. V naší obci 
bylo 1010 oprávněných vo-
ličů, z toho 672 šlo volit, 
účast byla tedy 66 %. Kan-
didovalo 53 kandidátů v 5 
volebních stranách. Vý-
sledky podle stran vidíte 
v této tabulce.

Dne 13. 9. 2010 bylo vyhlášeno výběrové řízení na zhotovitele 
stavby "Vodovod, kanalizace a ČOV Ondřejov". Stavba se skládá 
z gravitační kanalizace o délce 856 m, tlakové kanalizace o délce 
2199 m, vodovodních řadů o délce 8454 m, čističky odpadních 
vod pro 765 ekvivalentních obyvatel a vodovodních a kana-
lizačních přípojek, předpokládaná hodnota stavby bez daně je 85 
mil. Kč. Do užšího řízení postoupilo 5 uchazečů: Zepris, s. r. o., 
Zvánovec, a. s., Pohl CZ, a. s., Energie stavební a báňská, a. s., a 
Stavmonta, s. r. o. Soutěž vyhrála společnost Zvánovec, 
a. s., s cenovou nabídkou 73 776 955 Kč. Žádný z uchazečů se pro-
ti výběru neodvolal, obec proto uzavřela s touto společností smlou-
vu o dílo. Jednali jsme nedávno s jejich výrobním ředitelem a řekl 
nám, že v tuto chvíli ještě dokončují nějakou jinou stavbu, proto 
u nás začnou stavět v červnu nebo v červenci. 

 V roce 2010 jsme měli celkové příjmy 19,31 mil. Kč. 
Z toho daňové příjmy 11,3 mil. Kč, nedaňové příjmy (např. 
z prodeje dřeva, ze stočného apod.) 2,1 mil. Kč a přijaté transfery 
od jiných rozpočtů (hlavně dotace, ale také platby za žáky od ji-
ných obcí apod.) byly 5,8 mil. Kč. 

 V roce 2010 byly celkové výdaje 20,79 mil. Kč. 
Z toho běžné provozní výdaje byly 11,12 mil. Kč, mimořádné vý-
daje byly tyto:

 Výdaje byly tedy o 1,48 mil. Kč vyšší než pří-
jmy. Tento schodek byl financován úvěrem od Komerční banky ve 
výši 1,93 mil. Kč.

Na počátku roku 2010 jsme na účtech měli 863 487 Kč, na kon-
ci roku 1 354 173 Kč, to znamená, že nám na účtě přibylo 490 685 
Kč. K 7. únoru máme na účtech celkem 3 012 823 Kč, to zna-



mená, že bychom mohli úvěr okamžitě splatit a ještě by nám zbyl 
víc než milion korun, ale vzhledem k tomu, že letos budeme mít 
velké výdaje se stavbou vodovodu a kanalizace, je pro nás vý-
hodnější mít víc peněz k dispozici na účtě i za tu cenu, že máme 
současně úvěr. Na stavbu si budeme muset vzít ještě dlouhodobý 
úvěr ve výši 15 milionů, výběrové řízení na tento úvěr bude vy-
psáno v nejbližší době. 

 Když nepřijde žádná kalamita ani 
mimořádný výpadek přijmů (jako byl rok krize 2009), můžeme 
z pravidelných přijmů při pravidelných výdajích ušetřit přibližně 
4,5 mil. Kč ročně. V letošním roce musíme navíc počítat s následují-
cími mimořádnými výdaji (mimo výdajů na vodovod a kanalizaci): 
investiční příspěvek Regionu Jih na stavbu regionálního vodovodu 
ve výši 1,83 mil. Kč, doplacení vlastních zdrojů Regionu Jih ve vý-
ši 1 mil. Kč, splátky jistiny úvěru a úroku Komerční bance 600 000 
Kč, možná spoluúčast k dotacím na střechu a podkroví školy 
100 000 Kč, možná spoluúčast k dotaci na revitalizaci zahrady ma-
teřské školy 253 000 Kč, spoluúčast k dotaci na obnovu histo-
rických cest 256 000 Kč. Celkem tedy mohou mimořádné výdaje 
dosáhnout 4 mil. Kč.

Samozřejmě největší mimořádné výdaje budou na stavbu 
vodovodu a kanalizace. Za předpokladu, že dotace z ministerstva ze-
mědělství bude 65 %, ze Středočeského kraje 10 % a že náklady na 
přípojky si kompletně uhradí majitelé nemovitostí (tj. že obec bude 
financovat jen řady v ulicích), budeme schopni s úvěrem 15 mil. 
Kč tuto stavbu zafinancovat a nebudeme muset snižovat stav na 
účtě. 

V těchto kalkulacích zatím nepočítáme s mi-
mořádnými příjmy z prodeje pozemků. V tuto chvíli máme ovšem 
celkem 13 tisícimetrových stavebních parcel, které nabízíme 
k prodeji, a kromě toho jednáme s Astronomickým ústavem 
o prodeji našich pozemků v jejich areálu. V minulém volebním ob-
dobí jsme pozemky prakticky neprodávali (prodali jsme jen jeden 
malý pozemek pod chatou a jednu rokli) - naopak jsme koupili 
velký stavební pozemek pro školu. Stavební pozemky pod Břeš-
ťákem i jinde jsme si "schovávali" na dobu, kdy peníze z nich bude-
me nejvíc potřebovat. Ta doba nastala, proto je rozumné 
s prodejem těchto pozemků začít. 

I když bude letošní rok náročný na finance a kromě vodovodu a 
kanalizace si nemůžeme dovolit žádná velká vydání, stejně by bylo 
škoda nepokusit se o dotaci, kterou získáme řádově milion se spolu-
účastí řádově sto tisíc. Proto jsme podali žádosti o dvě dotace. 

Na akci "Rekonstrukce střechy a podkroví Základní školy bratří 
Fričů v Ondřejově" žádáme o  dotaci ze Středočeského fondu roz-
voje obcí a měst. Co bychom v rámci této akce pro budovu  pořídi-
li? Za prvé by se vyměnila zchátralá eternitová krytina na dvou 
starých částech školní budovy (stará škola a stará pošta) za čer-
venou pálenou tašku (k tomu by se ještě opravily krovy a vyměnilo 
oplechování). A za druhé by se rekonstruovala podkrovní učebna 
v přístavbě z 80. let, v které je dnes školní dílna - to znamená, že 
místnost by se zateplila, vyměnilo by se 6 stávajících střešních 
oken za nová a přidalo ještě dalších 6, zavedl by se tam vodovod a 
kanalizace, vyměnila by se elektroinstalace, podlahy a sádrokarto-
nové stěny.  Předpokládané náklady jsou 1 923 014 Kč, poža-
dovaná dotace 1 823 000 Kč, naše vlastní zdroje, které budeme 
muset doplatit, jsou 100 014 Kč. 

Druhou žádost o dotaci jsme podali na MAS Říčansko, je na 
revitalizaci areálu mateřské školy (opravy opěrných zdí, terénní 
úpravy, herní prvky, drobná zahradní architektura, cestičky a scho-
dy, zábradlí a ploty apod.). Celkové rozpočtové výdaje jsou 1,1 
mil. Kč, dotace by byla 758 000 Kč.

Poslední místní částí, kde ještě nejsou pojmenovány ulice, jsou 
Turkovice, proto osadní výbor vypracoval návrh názvů a předložil 
je k veřejné diskusi. Navrhované názvy ulic najdete na adrese 
http://www.hasiciturkovice.cz/clanky/turkovice-dulezite-informa-
ce/z-obecniho-soudku---pojmenovani-ulic-v-turkovicich.html. Má-
te-li své návrhy a připomínky, můžete je na uvedené webové 
adrese vložit do diskuse, nebo se s nimi obraťte na členy osadního 
výboru Turkovice (např. Jendu Brabce nebo Janu Dvořákovou). 
O názvech ulic v Turkovicích bude pravděpodobně jednat zastupi-
telstvo obce ve středu 2. března. 

A ještě jednou pojmenování ulic: na zasedání zastupitelstva 26. 
1. byla poslední ulice v Ondřejově odbočující z Turkovické do-
prava (za ulicí K Votavce) pojmenována Nad Lipami.

Zásluhou třemblatských hasičů byla velmi pěkně rekonstruová-
na pravá místnost v hasičárně Třemblat (ta, která se používá mimo 
jiné i k volbám). Byla tam odvětrána podlaha, opravena spouchlá 
omítka, položena pěkná dlažba a upevněn nový stropní podhled. 
Všem hasičům, kteří se na tom podíleli, patří velký dík.

Jistě jste si všimli, že v období okolo Vánoc a Nového roku svíti-
lo veřejné osvětlení v Turkovicích celý den. Bylo to tím, že starý 
spínač, který se řídí denním světlem, se porouchal a zapínal a vypí-
nal lampy po několika minutách. To velmi zkracuje životnost vý-
bojek. Rozhodli jsme se tedy, že raději necháme svítit světla celý 
den, protože to bude stát méně než předčasná výměna výbojek. Bo-
hužel tato porucha se stala krátce před Vánoci a firma Eltodo, která 
nám namontovala nový časový spínač, měla celozávodní dovo-
lenou až do Nového roku. 

Středočeský kraj rozeslal den před Silvestrem starostům ozná-
mení, že přestane platit za některé autobusové spoje a že jestli je 
obce chtějí zachovat, mají si je platit samy. Rozhodnutí o tom mají 
sdělit do 12. ledna, jinak spoje budou zrušeny od 1. února. Proti to-
mu jsme spolu se starosty okolních obcí protestovali s tím, že o tak-
to důležité a finančně náročné záležitosti není možno rozhodnout 
za týden a že žádáme 
o řádné projednání se 
všemi zúčastněnými 
partnery. Kromě toho 
kraj v roce 2010 zdražil 
jízdné a navýšení příjmů 
z jízdného podle výpočtu 
ROPIDU stačí na úhradu 
ztrát těch spojů, na které 
kraj chce přestat platit. 
Tato záležitost není stále 
vyřešena, konají se tvrdá 
jednání a nevíme, jak do-
padnou, ale zatím autobu-
sy jezdí jako dosud, 
žádné spoje zrušeny ne-
byly.

Po odbourání beto-
nového soklu se ukázalo, 
že je třeba opravit a 
odizolovat základ, na kte-
rém pomník stojí, a dále 
že jeho nejspodnější díl 



z červeného pískovce je rozpraskán a staticky narušen. Po dohodě 
se zástupci památkářů byl celý pomník rozebrán a odvezen do re-
staurátorské dílny v Divišově, kde budou všechny díly kromě nej-
spodnějšího očištěny, opraveny a napuštěny organokřemičitým 
přípravkem, který zpevní povrch a zabrání vnikání vody do ka-
mene. Nejspodnější díl bude nahrazen kopií, protože v průběhu ná-
sledujících desetiletí hrozí, že by originál neunesl tíhu pomníku. 
Pomník bude mít nový základ a bude izolován od zemní vlhkosti.

Někteří občané mě požádali, abych v Ozvěnách uveřejnil násle-
dující výzvy. Pokládám tyto výzvy za rozumné, proto je rád zveřej-
ňuji.

Za prvé, nemáte-li označený dům číslem popisným, prosím 
označte ho tak. Tabulku si můžete za malý poplatek objednat u 
obecního úřadu. Pomůžete tím každému, kdo v obci hledá nějakou 
adresu.

A za druhé, když venčíte psa, zvlášť na náměstí nebo na jiných 
frekventovaných místech, prosím ukliďte si po něm. Ve větších 
městech je to povinnost, u nás je to určitě aspoň slušnost. 

V následujících číslech vám představíme jednotlivé části 
Astronomického ústavu AV ČR v Ondřejově. Začínáme 
v oddělení, které se zabývá blízkým okolím Země – malými tělesy 
naší sluneční soustavy. 

V oddělení meziplanetární hmoty probíhá výzkum tzv. malých 
těles sluneční soustavy. To jsou tělesa rozměrů od milimetrů až po 
kilometry, která putují planetární soustavou mezi planetami. 

Skupina fyziky meteorů pozoruje s velkým mezinárodním 
úspěchem jasné meteory. Meteor je úkaz, který může za jasné noci 
spatřit každý. Dochází k němu, když do zemské atmosféry vlétne 
malé kosmické tělísko (velké třeba několik centimetrů). To se 
třením tak rozzáří, že může svítit víc než hvězdy na obloze. Pro 
výzkum je důležité zaznamenávat čas přeletu meteoru, dráhu po 
obloze a řadu dalších informací. K tomu účelu Astronomický ústav 
provozuje Evropskou bolidovou síť automatických kamer, které 
průlety jasných meteorů (tzv. bolidů) zaznamenávají. Tuto síť tvoří 
28 stanic, které pokrývají oblast o rozloze kolem 1 milionu km2. 
Pro pozorování slabších meteorů se používají citlivé televizní 
kamery. Z pozorovaných dat se vědci snaží vysvětlit, proč meteory 

Mrazivý zimní podvečer, dva dny před Štědrým dnem. Z on-
dřejovských chalup voní poslední dávky svátečního cukroví, za ok-
ny svítí vánoční výzdoba a od kostela Sv. Šimona a Judy se vine 
libá vůně svařeného vína. Z okolních uliček se začínají trousit 
první postavy a prostranství před kostelem se rychle plní diváky. 
Ondřejov se vrací ke starým tradicím a díky partě nadšenců se 
chystá další z nezapomenutelných večerů, kdy se jak místním, tak 
přespolním znovu představí živý Betlém. 

Možná nezaškodí se podívat zpátky do historie, jak vlastně tradi-
ce živých betlémů vznikla. Psal se rok 1223 a rozmarný italský 
šlechtic Giovanni di Velita pozval Františka z Assisi, aby strávil 
Vánoce na jeho panství. Svatý František se nedávno vrátil z Betlé-
ma, kde na něj silně zapůsobila atmosféra tohoto místa a se svými 
pomocníky se rozhodl, že scénu Kristova narození ztvární jako 
živé představení. Sehnal pár místních sedláků, v nedaleké jeskyni 
nechal postavit jesličky s živým miminkem, ke kterým postavil os-

V sobotu 19. 2. 2011 v 19.30: České 
trio Milan Langer – klavír, Dana 
Vlachová – housle, Miroslav Petráš – 
violoncello. Program: J. Suk, P. Trojan, 
A. Dvořák

V sobotu 5. 3. 2011 v 19.30: Markéta 
Mátlová – soprán, Stanislav Gallin – 
klavír. Program: J. S. Bach, A.Vivaldi, 
J. Haydn, A. Dvořák, Z. Fibich, A. 
Caldaru, L. Bernstein 

V sobotu 2. 4. 2011 v 19.30: Klavírní 
recital - Ivan Klánský. Program: J. S. 
Bach, L. van Beethoven, F. Chopin

během průniku atmosférou svítí a jak se při tom tělíska rozpadají. 
Vědci také určují fyzikální vlastnosti a chemické složení různých 
typů, jejich původ a rozložení ve sluneční soustavě, jejich vztah ke 
kometám, planetkám a meteoritům (tělesa nalezená po dopadu na 
Zemi). 

Skupina fyziky asteroidů. Asteroidy neboli česky planetky jsou 
tělesa o průměru několika kilometrů až stovek kilometrů, které 
obíhají okolo Slunce stejně jako velké planety. Naše skupina se 
zaměřuje zvláště na tzv. dvojplanetky, tedy soustavu dvou 
planetek, které obíhají kolem sebe a z nichž jedna je podstatně 
větší než druhá. Sledováním těchto dvojplanetek je o nich možno 
na dálku zjistit informace, které u osamělých planetek zjistit nelze. 
Nejdůležitějším pozorovacím přístrojem je dalekohled o průměru 
zrcadla 65 cm vybavený CCD kamerou, umístěný v areálu 
observatoře. Spolupráce s observatořemi po celém světě pak 
poskytuje data z mnoha dalších přístrojů, což umožňuje planetky 
důkladněji poznat. Zvláštní pozornost je pak věnována tzv. 
blízkozemním planetkám, které mohou v  krajním případě 
představovat i jisté nebezpečí pro naši planetu. Astronomický 
ústav zahájil spolupráci s dánskými vědci a bude využívat jejich 
1,5-metrový dalekohled na observatoři La Silla v Chile. Tato 
pozorování budou znamenat velký pokrok ve výzkumu 
dvojplanetek.




